
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران: 

 طلافروشان
اعتراضی  به پرداخت  مالیات ندارند

به دنبال برگزاری برنامه ای با موضوع بررسی ابهامات 
ثبت موجودی طلافروشان در سامانه جامع تجارت و صدور 
صورت حساب الکترونیکی، رئیس اتحادیه طلا و جواهر 
تهران با بیان اینکه اعتراضات طلافروشان هیچ ارتباطی 
به موضوع مالیات ندارد، از ایجاد جوهای پیش آمده علیه 
صنف طلا و جواهر انتقاد کرد. دوشنبه شب )۱۰ اردیبهشت 
ماه(، برنامه ی گفت وگوی ویژه خبری با حضور معاون صنایع 
عمومی وزارت صنعت، معدن و تجارت و سخنگوی ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز و همچنین ارتباط تصویری رئیس 
اتحادیه طلا و جواهر تهران و سخنگوی سازمان امور مالیاتی 
برگزار شد. در این برنامه مسئولان فوق هر یک به اظهارنظر 
و  قانون ثبت معاملات  اجرایی شدن  در مورد موضوع 
موجودی واحدهای صفنی طلا و جواهر در سامانه مودیان، 
از نقطه نظر خود و سازمان خود پرداختند. البته باید گفت 
که موضوع اصلی به ضرورت ثبت معاملات و اطلاعات 
واحدهای صنفی و... در سامانه جامع تجارت بازمی گردد 
و در حقیقت گیرِ کار سامانه جامع تجارت است. در این 
بین درحالیکه رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران در حال 
صحبت بود، با طرح سوالی دیگر توسط مجری برنامه، پاسخ 
کید بر  و اظهارنظر این مقام صنفی نیمه تمام باقی مانده و تا
اینکه اعتراضات طلافروشان هیچ ارتباطی به موضوع مالیات 
ندارد به درستی منعقد نشده است.  براین اساس، اتحادیه 
طلا و جواهر تهران، اقدام به شفاف سازی و پاسخگویی کامل 
، مهدی  رئیس این اتحادیه کرده است. در برنامه مذکور
موحدی- سخنگوی سازمان امورمالیاتی- مدعی شد که 
طی سال گذشته، میزان مالیات اِبرازی طلافروشان به طور 
متوسط ماهانه ۸۰۰ هزارتومان بوده است و براین اساس یک 
کارمند از طلافروشان، بیشتر مالیات پرداخت کرده است. 
در ادامه این برنامه باتوجه کمبود زمان برنامه یا هر دلیل 
دیگر، فرصت پاسخگوی به رئیس اتحادیه صنف طلافروشان 
کید بر اینکه  داده نشد؛ براین اساس نادر بذرافشان، ضمن تا
صنف طلا و جواهر از شفاف ترین صنوف است، در گفت وگو 
با ایسنا، اظهار کرد: صنف و صنعت طلا و جواهر همیشه در 
پرداخت مالیات واقعی و تکالیف صنفی پیش قدم بوده و 
نباید موضع مالیات دستاویز فشار بر این صنف و اجرای 
سامانه جامع تجارت باشد. وی ضمن اشاره به اظهارات 
کید کرد: مالیات  سخنگوی سازمان امور مالیاتی کشور تا
ابرازی با مالیات قطعی پرداختی توسط طلافروشان بسیار 
متفاوت است و نباید برای ضربه به صنف با این ابزار و این 
نوع آمار و ادبیات استفاده کرد. تمامی اعضای صنفی طلا و 
جواهر برای تشکیل پرونده و تمدید جواز کسب حتما باید 
در سامانه مالیاتی ثبت نام کنند؛ بنابراین عملا فرار مالیاتی 
لان و افرادی که خارج  در این صنف معنا ندارد، مگر برای دلا
از صنف و در فضای مجازی و غیررسمی فعالیت می کنند که 
آن ها نیز فاقد مجوز از اتحادیه هستند. این مقام صنفی، 
با رد موضوع عدم پرداخت مالیات توسط طلافروشان، 
خاطرنشان کرد: چرا به غلط اعلام می شود مالیات صنف طلا 
و جواهر کمتر از کارمندان بوده است؛ چندی پیش عنوان 
شد طلافروشان ۵۰۰ هزار تومان ماهانه مالیات می دهند، 
حال هم که گفته شد ۸۰۰ هزار تومان؛ این موضوع اساساً 
که حداقل پرداخت مالیات در این صنف  صحت ندارد. چرا
از ١۵ میلیون تومان شروع می شود و به میلیاردها تومان 
نیز می رسد. رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران ادامه داد: 
اتحادیه طلا و جواهر تهران آماده است برای روشن شدن این 
موضوع برای روشن شدن افکارعمومی با حضور رسانه ها، 
جلسه ای با مسئولان ذی ربط سازمان امورمالیاتی انجام 
دهد تا میزان واقعی مالیات طلافروشان برای همه مشخص 
 ، شود. بذرافشان در رابطه با اعتراض صنف طلا و جواهر
تصریح کرد: این صنف هیچ اعتراضی نسبت به مالیات حقه 
ندارد، موضوع مورد انتقاد صنف طلا و جواهر تعدد سامانه ها 
و سامانه جامع تجارت است. با تعدد سامانه ها ابهاماتی 
ایجاد شده است؛ سامانه مودیان و سامانه جامع تجارت 
تعاریف و کارکردهای متفاوتی از هم دارند و همکاران صنفی 
کنش  ما از سال گذشته نسبت به سامانه جامع تجارت وا
گذشت چندین ماه هنوز طبق تبصره  نشان دادند و با 
۳ ماده ۶ تسهیل تکالیف مودیان مالیاتی این دو سامانه 
تجمیع نشده است. این مقام صنفی، در رابطه با نوسان 
 ، و کاهش بازار و ارتباط آن با اعتراض صنف طلا و جواهر
کید کرد: افت قیمت ها به هیچ وجه به اعتراض این صنف  تا
ارتباطی ندارد؛ به هر میزان که قیمت ها در بازار با آرامش 
همراه باشد، بازار طلا و سکه با ثبات بیشتری همراه خواهد 
شد. ما و همه  همکاران ما از کاهش و ثبات قیمت ها استقبال 
می کند؛ چرا که صنعت طلا و جواهر با ثبات قیمت ها به رونق 
می رسد. وی با اشاره به فرآیند خاص چرخه تولید تا توزیع 
در صنف طلا و جواهر اعلام کرد: دولت در رابطه با سامانه 
جامع تجارت در این صنعت لازم است که تجدید نظر کند؛ 
در این زمینه جلسات متعددی برگزار شده است. با جلسات 
کارشناسی باید درباره سامانه جامع تجارت در صنعت طلا 
اصلاحاتی صورت گیرد.  رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران 
کرد: سامانه مودیان و پایانه های فروشگاهی در  کید  تا
کتورهای الکترونیک است که در این باره  رابطه با ثبت فا
هیچ مشکل و انتقادی وجود ندارد و همکاران ما تکالیف 
خود را برای پرداخت مالیات انجام داده اند و آماده هرگونه 
همکاری برای ارتقای شفافیت هستیم.  وی با بیان اینکه 
پیش از تصویب و اجرای این قوانین، باید بسترهای لازم و 
اطلاع رسانی و فرهنگ سازی انجام گیرد، گفت: قبل از اجرای 
این قوانین و مقررات جدید، هیچ مشورت با عقلای صنفی و 
کار کارشناسی برای اجرای ان انجام نمی شود و در حین اجرا 
کنش هایی از سوی فعالان صنف و مردم مواجه می شوند  با وا
که این روند باید اصلاح شود.  این مقام صنفی در پایان 
خاطرنشان کرد: صنف طلا و جواهر و همکاران صنفی طی 
۱۲ سال از اجرای قانون مالیات برارزش افزوده آسیب جدی 
وارد شدند. در اجرای سامانه جامع تجارت باید اصلاحاتی 
انجام گیرد تا بتوانیم در آینده شرایط این صنعت که قدمت 
دیرینه دارد و می تواند در اقتصاد کشور نقش محوری داشته 
و در صادرات، ارزآوری و اشتغال زایی نقش به سزایی دارد، ؛ 
فلذا نیاز هست که مسئولان دولت و خانه ملت نسبت به این 

صنعت نگاه ویژه و کارشناسانه ای داشته باشند. 

یرساخت های     پارادوکس اجرای قانون جدید با ز
ناقص 

کبر نیکواقبال، کارشناس اقتصادی در این باره به  علی ا
»آرمان ملی« گفت: تدوین قانون جدید بانک مرکزی بدون 
توجه به اینکه زیرساخت ها اصلاح شود نمی تواند کمکی 
به بهبود وضعیت اقتصادی و بازارهای مالی کند، چرا که 
در حال حاضر بر اساس دیگر قوانینی که کشور وجود دارد، 
برخی از امور تاثیرگذار و مهم در تعیین وضعیت اقتصادی، 
ج از اختیارات بانک مرکزی است و از این رو به نظر  خار
می رسد این قانون به علل زیادی نمی تواند مشکلات پولی 
- اقتصادی کشورمان مانند تورم- ثبات پولی و اقتصادی 

و... را برطرف کند. 

   استقلال نیمه کاره بانک مرکزی
این کارشناس اضافه کرد: بر اساس این قانون، بانکداری 
اسلامی از ارکان مهم به شمار می آید که باید با اهداف نظام 
اسلامی سازگاری و با شریعت و موازین اسلامی همخوانی 
و تطابق داشته باشد. تطابق احکام و تصمیمات در این 
رابطه، به عهده شورای فقهی است که جایگاه آن در مقابله 

با تورم مشخص و قطعی نیست. 
از سوی دیگر اینگونه که از مفاد این قانون استنباط 
می شود، تایید نهایی مصوبه ها و... باید پس از تایید فقها 
انجام شود و به این ترتیب نظر و تایید نهایی مصوبه ای از 
سوی رئیس کل بانک مرکزی، بدون تایید فقها عملیاتی 
نیست، بنابراین باز هم بانک مرکزی درگیر محدودیت هایی 
می شود که نمی توان توقع پیشبرد اهداف اقتصادی مورد 

نظر را توقع داشت. 

   ضرورت تمرکز بانک مرکزی بر وظایف اصلی خود
کرد: ماده ۳ این قانون به اهداف،  نیکواقبال اضافه 
وظایف و اختیارات پرداخته است تا اهدافی مانند؛ مهار 
کنترل( تورم، حمایت از رشد اقتصادی و اشتغال، کمک  (
به حفظ و ارتقای ارزش پول ملی، کمک به تحقق عدالت 
اجتماعی محقق شود، در نگاهی خوش بینانه می توان 

امیدوار بود که این اهداف بتواند کشور را در حفظ ارزش 
پولی ملی، کنترل نقدینگی و تورم که از اهداف اصلی بانک 
مرکزی است کمک کند، اما باید درنظر داشت که تعدد 
اهداف و تعارض برخی از اهداف گنجانده شده در قانون 
جدید بانک مرکزی می تواند به مثابه سد مقابل فعالان 
خ ارز  کرد: فعالان اقتصادی با نر اقتصادباشد. او اضافه 
تثبیت شده به راحتی می توانند در مورد صادرات، واردات 
و سرمایه گذاری های خود برنامه ریزی کنند که این امر در 

نهایت موجب رشد مبادلات تجارت خارجی می شود. 

   امید به قطع دخالت دولت 
کارشناس توضیح داد: استقلال بانک مرکزی به  این 
عنوان نهادی مستقل از دولت رویکردی مهم به شمار 
می آید که در بسیاری از کشورها مانند آمریکا حتی قدرت 
عمل بیشتری از رئیس جمهور دارد و حتی گاهی در بعضی 
از کشورهای دیگر دوره ریاست آن بیشتر از دوره ریاست 
دیگر  دولت ها  ترتیب  بدین  می شود،  تعیین  جمهوری 
نفوذی روی بانک مرکزی ندارند و برای مثال این خود بانک 
مرکزی است که تشخیص می دهد نقدینگی برای یکسال 
چند درصد باشد. در کشور ما متاسفانه اینگونه نیست و 
دولت نفوذ کاملی روی بانک مرکزی دارد. این مشکلی است 

کنون با آن مواجه بوده ایم. که ما از ابتدای انقلاب تا

   اجرای بانکداری اسلامی رکن اصلی قانون جدید
بر اساس این گزارش؛ عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام در پاسخ به این پرسش که نظام بانکی کشور تا چه 
اندازه با طراحی الگوی توسعه و الگوی اسلامی ایرانی 
پیشرفت هماهنگی دارد، دراین باره گفت: در حال حاضر 
نظام بانکی کشور تفاوت نسبتاً زیادی با الگوی اسلامی 
ایرانی پیشرفت دارد. بانک مرکزی از اول متعهد نبود به 
اینکه بانکدار اسلامی را دنبال کند، اما الان در قانون جدید 
بانک مرکزی مهم ترین تکلیف این قانون، اجرای بانکداری 
اسلامی است و تحقق این مهم نیازمند تحول و تغییرات 

جدی است. 

   بانک مرکزی بانک حکومتی است
مصباحی مقدم، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
با تذکر این مطلب که بانک مرکزی بانک حکومتی و بانکِ 
بانک هاست نه بانک مردم یادآور شد: جایگاه بانک مرکزی 
جایگاهی نیست که با بنگاه ها و مردم دادوستد داشته باشد 
بلکه بانک ها را مدیریت و بر عملکرد آن ها نظارت می کند و 
جلوی ناترازی و تخلفات آن ها را می گیرد لذا باید از اقتدار 
لازم برخوردار باشد تا بتواند مانع از انحرافات و کج روی های 
نظام بانکی شود. مصباحی مقدم گفت: منابع بانک هم باید 
در خدمت برنامه های بلندمدت و میان مدت دولت باشد 
و هم باید مستقل باشد تا بتواند بر بانک ها نظارت کند. وی 
تصریح کرد: قدرت کنترل بانک ها تا قبل از تصویب قانون 
جدید، در اختیار بانک مرکزی نبود، اما با قانون جدید که 
خردادماه اجرایی می شود قدرت کنترل بانک ها به دست 
بانک مرکزی خواهد افتاد و یک سری سیاست های پولی و 

ارزی، مبنای عمل بانک مرکزی قرار خواهد گرفت. 

لی و واسطه گری     قطع دلا
حجت الاسلام مصباحی مقدم ادامه داد: با وجود اینکه 
خ داده،  اقدامات زیادی انجام شده و تغییرات خوبی هم ر
اما تغییرات به صورت اساسی و گسترده نیست و نیاز دارد 
که رویکرد بانک مرکزی در زیرساخت قرارداد ها و قوانین 
و مقررات یک رویکرد جدی و فعال و به گونه ای باشد که 
ساختار را به صورت اساسی تغییر دهد و اصلاح کند. او بیان 
گر منابع بانکی برای بنگاه ها و در جهت تولید و تجارت  کرد: ا
تأمین شود و برگشت داشته باشد بانک باید بر مصرف وجوه 
حاصل از برگشت اصل پول و برگشت سود به هر مقدار که 
باشد نظارت کند درغیر این صورت بازار دلالی و واسطه گری 
رشد پیدا می کند. مصباحی مقدم با انتقاد از اینکه بانک در 
خدمت نظام تولید و نظام بازار نیست و دغدغه ای برای 
تولید و بخش واقعی اقتصاد ندارد گفت: بانک باید واسطه 
وجوه بین سپرده گذاران و تجار و تولیدکنندگان باشد، اما 
این کار را نمی کند و فقط تأمین مالی می کند و کاری هم 

ندارد که این تسهیلات برای چه کاری مصرف می شود. 
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بازتاب

تلنگر
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس: 

خ سود به ۳۰ درصد   افزایش نر
کاملاً اشتباه است

محمدرضا پورابراهیمی، رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت: از 
خ سود به ۳۰ درصد کاملاً  نظر ما افزایش نر
اشتباه است. محمدرضا پورابراهیمی، رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی، 
شب گذشته در برنامه تهران ۲۰ با اشاره به 
اینکه تامین مالی یکی از چالش های مهم 
گزارش های فصلی فضای کسب و کار است 
گفت: تامین مالی از دو بخش )دسترسی به 
ح می شود.  خ تامین مالی( مطر منابع و نر
وی ادامه داد: طی ۱۲ سال گذشته میانگین 
خ رشد اقتصادی پایین بوده است. البته  نر
در  اقتصادی  رشد  خ  نر میانگین  تقریباً 
سه سال اخیر بالای ۵ درصد تحقق پیدا 
می کند. پورابراهیمی با بیان اینکه ما به ۴ 
خ رشد ۸  هزار همت منابع برای تحقق نر
درصدی در کشور برای سال ۱۴۰۳ نیاز داریم، 
افزود: به تفکیک حدود ۲۲۰ همت در بخش 
۱۶۰۰ همت در بخش صنعت و  کشاورزی، 
معدن و ۲۱۸۰ همت در بخش خدمات نیاز 
است که خدمات شامل همه می شود. رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره به اینکه 
منابع مالی باید از طریق نظام بانکی تامین 
شود، گفت: با توجه به سیاست های انقباضی 
سال گذشته، مشکلاتی به دلیل کاهش حجم 
نقدینگی و آثار ناشی از تورم ایجاد شد. حدود 
هزار و ۲۸۰ همت برای سال ۱۴۰۳ از تسهیلات 
بانکی برنامه ریزی شده است. پورابراهیمی 
بیان داشت: تا حد زیادی، اوراق گام توانسته 
تولیدکنندگان  برای  خوبی  مالی  تامین 
نکات،  بتواند  وزارتخانه  گر  ا البته  باشد. 
محدودیت ها و عوارض آن به جهت اجرا را 
به درستی پوشش و مدیریت کند، یک ابزار 
خوبی برای تامین مالی است. وی عنوان کرد: 
با توجه به شرایط اقتصادی، کاهش زمان 
فرایند، مشکل تامین مالی در اقتصاد ایران 
را برطرف نمی کند. پورابراهیمی با بیان اینکه 
گر بخواهیم جهش تولید مدنظر رهبر معظم  ا
بزرگ ترین  بیفتد،  اتفاق  اسلامی  انقلاب 
چالش اقتصاد ایران در سال ۱۴۰۳ نرخ تامین 
مالی است، افزود: پیامد سیاست انقباضی 
خ است. اتفاقاتی که در سیاست  افزایش نر
کنترل جریان ارز در  پولی، مخصوصاً برای 
بازار امسال ایجاد شد، کاملاً سیاست غلطی 
است. در تاریخ اقتصاد ایران در دولت قبل 
نیز افزایش سپرده های بانکی را برای اینکه 
این حجم از سمت بازار به سمت بازار پول که 
اتفاق نیفتاد، فقط ۵ واحد درصد در دولت 
قبل سود سپرده بانکی را افزایش دادیم. 
در واقع یک عدد سنگینی هزینه به نظام 
بانکی کشور تحمیل کردیم. رئیس کمیسیون 
خ  اقتصادی مجلس تصریح کرد: افزایش نر
سود سپرده به ۳۰ درصد کاملاً اشتباه است. 
کاملاً منتفی  به دلیل اینکه اثر آن بازار ارز 
است. زمانی که این اوراق تعهدی را با نرخ ۳۰ 
درصد منتشر می کنید، نرخ تامین مالی قطعاً 
بالای ۳۰ درصد باید صورت گیرد. وی ادامه 
، بر اساس برآورد مجلس  داد: در حال حاضر
در بازار رسمی و غیر رسمی عددهای بسیار 
خ تامین مالی  گر مشکل نر بالایی است. ا
را در حوزه فعالسازی بنگاه ها حل نکنیم، 
قطعاً جهش تولید برای امسال تحقق پیدا 
نمی کند. مجید کریمی ریزی، مدیر کل دفتر 
بازارهای مالی و بازرگانی وزارت اقتصاد با بیان 
اینکه سه گونه شیوه تامین مالی زنجیره ای 
تولید وجود دارد، گفت: شیوه های مبتنی 
بر تنزیل، شیوه های مبتنی بر تسهیلات و 
شیوه های مبتنی بر اوراق بهادارسازی اسناد 
تجاری. هر سه شیوه، مورد حمایت بانک 
مرکزی است. وی ادامه داد: هیچ بنگاهی 
در دوره زمانی خرید، تولید و فروش با ۱۰۰ 
درصد منابع خود، نمی تواند مواد مورد نیاز 
و مسائل و دغدغه هایی را که در زمینه تولید 
دارد پوشش دهد یا از طریق سرمایه شخصی 
مشکلات خود را حل کند. در واقع در این 
فاصله، بنگاه حتماً به سرمایه در گردش و 
منابع مالی نیاز دارد. مدیرکل دفتر بازارهای 
مالی و بازرگانی وزارت اقتصاد با اشاره به 
تولید  مالی  تامین  قانون  تصویب  با  اینکه 
زمان فرایند افزایش سرمایه حداقل ۵۰ درصد 
ح  کاهش پیدا کرده است، تشریح کرد: در طر
جدید که قرار است تا پایان دولت سیزدهم 
مبنای ۵۰ درصد از کل تامین مالی سالانه 
بخش های تولیدی باشد، تامین مالی صنایع 
اتصال شرکت های فعال در یک  از طریق 
زنجیره انجام خواهد شد تا در کنار نیاز کمتر 
به تزریق نقدینگی به بخش تولید، امکان 
کنترل تورم ممکن شود. کریمی ریزی اضافه 
کرد: به عنوان مثال، در زنجیره مواد شوینده و 
بهداشتی، شرکت های پالایش و… زنجیره ای 
حلقه های یک زنجیره هستند که مطالبات 
ناشی از معاملات بین آنها از طریق ابزار برات 
یا »اوراق گام« قابلیت تامین مالی خواهد 
داشت. چارچوبی که بانک مرکزی طراحی 
گر این برات دو  کرده به این شکل است که ا
بار دست به دست شود، نفر سوم می تواند 
آن را نزد بانک تنزیل کند. به این ترتیب کل 
زنجیره با کمترین هزینه به شکلی کارآ تامین 
گر  کید کرد که حتی ا مالی شده است. وی تا
کسی از شما نخرید می توانید به جای مالیات 
به سازمان مالیاتی و سازمان تامین اجتماعی 

پرداخت کنید. 

عضو شورای ملی زعفران گفت: سالانه ۲۰ 
تا ۳۰تن زعفران به شکل قانونی به افغانستان 
کشور  این  فلاحت  وزارت  می شود.  صادر 
هم اجازه رسمی داده زعفران ایرانی به نام 
تولید افغانستان به هندوستان صادر شود. 
بر اساس برآوردها هر ماه ۱۰ تن زعفران به 
ج می شود. علی  صورت قاچاق از کشور خار
حسینی گازار، عضو هیأت رییسه شورای ملی 
زعفران درباره صحت این موضوع به مهر گفت: 
گر  قاچاق نمی تواند آمار داشته باشد چون ا
رسمی است چرا مانع آن نمی شوند. اعداد ذکر 
شده برآوردی اعلام می شود. به عنوان مثال 
صادرات رسمی به اضافه مصرف داخل با توجه 
به حجم کشت، عدد قاچاق برآورد می شود. 
گر موانع صادراتی برداشته و صادرات شفاف  ا

انجام شود قاچاق هم برچیده می شود.
   قاچاق قانونی

وی افزود: تعهد ارزی صادرکننده را ملزم 
خ بازار  می کند ارز را ۱۰ تا ۱۵ درصد کمتر از نر
آزاد به بانک مرکزی تحویل دهد که این خود 
گلایه هایی را به وجود آورده است. ضمن اینکه 
برای تحویل و دریافت پول هم به دلیل تحریم 

مشکلات بسیاری وجود دارد.
به  زعفران  صادرات  به  اشاره  با  وی 
کرد: سالانه ۲۰ تا ۳۰ تن  افغانستان تصریح 
زعفران به شکل قانونی به افغانستان صادر 
می شود که باید پرسید آیا این کشور مصرف 
کننده این حجم زعفران است؟ علاوه بر اینکه 
کمک پیاز زعفران  کشور به  کشاورزان این 
ایرانی خود نیز تولید دارند. حسینی گازار در 
توضیح بیشتر عنوان کرد: افغانستان با اجازه 
رسمی وزارت فلاحت خود زعفران ایرانی را به 
نام تولید افغانستان بسته بندی و دوباره به 

کشوری مانند هندوستان صادر می کند. این 
می شود که بخشی زیادی از این محصول گران 
بها رسمی و غیررسمی قاچاق می گردد. وی 
گفت: مدیریت داخل به راحتی اعتبار ایران 
را تقدیم کشور دیگر می کند تا برای خود بازار 
سازی کند. به این ترتیب با محصول ایرانی 

برای خود ارزآوری دارد.
   افت ۷۰ درصدی تولید زعفران

عضو هیأت رئیسه شورای ملی زعفران با 
بیان اینکه تاریخ زعفران ایران قدمت ۳ هزار 
ساله دارد، گفت: بر اساس آمار وزارت جهاد 
کز دولتی، حدود ۱۲۳  کشاورزی و آمار مرا
هزار هکتار از سطح کشور زیر کشت زعفران 
است که باید بیش از ۱۰۰۰ تن زعفران برداشت 
شود در حالی که تولید فعلی یک چهارم این 
عدد بین ۲۰۰ تا ۳۰۰ تن است. حسینی گازار 

افزود: بر اساس یک فرمول هر سال بین ۵ تا 
۱۰ درصد سطح زیر کشت این محصول اضافه 
ع هر چند سال یک بار باید  می شود چون مزار
جایگزین شوند و به نسبت این جایگزینی 
باید ۲ تا ۳ برابر سطح زیر کشت افزوده شود. 
گر تا چند سال قبل ۱۲۳ هزار هکتار  بنابراین ا
سطح زیر کشت زعفران داشتیم قطعاً امروز 
این عدد به ۱۴۰ تا ۱۵۰ هزار هکتار رسیده است 
که باید ۱۰۰۰ تن محصول داشته باشد اما چرا 

فقط ۳۰۰ تن زعفران در کشور تولید می شود.
   کشت سلیقه ای زعفران

این فعال در حوزه کشاورزی در ادامه 
سخنان خود یادآور شد: زعفران محصولی 
کم آب بوده  مناسب برای سرزمین های 
زیرا در تابستان نیاز به آبیاری نداشته و در 
زمستان هم با بارش رشد می کند. همچنین 

کشت آن ویژه بوده و تا ۷ سال نیاز به کشت 
مجدد ندارد؛ تنها باید درست مدیریت شود. 
گفت: در دهه های ۵۰ تا ۶۰ عملکرد  وی 
زعفران در هر هکتار بین ۶ تا ۷ کیلو گرم بود 
در حال حاضر با وجود افزایش سطح زیر 
کشت عملکرد به زیر ۳ کیلو گرم رسیده است. 
کز دولتی از میزان  بر اساس آمار اعلامی مرا
کشت اینکه تولید ۲۲۰ تا ۲۳۰ تن زعفران در 
سال است یعنی عملکرد در هکتار حدود 
۲ کیلو گرم بوده که با توجه به هزینه کرد در 
نیروی انسانی، انرژی، برق و… برای تولید ۱۰۰۰ 
تن برداشت، این عدد رضایت بخش نیست. 
عضو هیأت رییسه شورای ملی زعفران با 
بیان اینکه درآمد کشاورز کاهش پیدا کرده 
که افزایش پیدا نکرده است، اعلام کرد: فعال 
این حوزه نیاز به آموزش دارد تا عملکرد 
در هکتار کشت خود را افزایش دهد وگرنه 
افزایش قیمت ها منجر به تورم می شود. وی 
درباره وضعیت قیمت این محصول لوکس 
در بازار جهانی گفت: هر کیلو گرم زعفران 
حدود ۱۰۰ تا ۱۱۰ میلیون تومان بوده که تا ۵ 
ماه قبل این مبلغ، ۳۵ تا ۴۰ میلیون تومان 
بود. در واقع واسطه ها قیمت ها را در بازار 
مدیریت می کنند. حسینی گازار با اشاره به 
گیری کشت زعفران در کشور اظهار کرد:  فرا
افزایش قیمت، کشت زعفران را در کشور 
کرده اما تولید سیستمی و اصولی  گیر  فرا
ک گذاشتن  نیست و هر کشاورز با به اشترا
تجربیات خود که همگی سلیقه ای است در 
بسیاری از استان ها تولید زعفران با عملکرد 
پایین در حال انجام است. این امر ناشی از 
عملکرد و سیاست گذاری نادرست نهادهای 

متولی است.

عضو شورای ملی زعفران:

تولید زعفران ۷۰ درصد افت پیدا کرده است

ح کرد:  کبر نیکواقبال در گفت وگو با »آرمان ملی« مطر علی ا

محک بانک مرکزیمحک بانک مرکزی
 با قانون جدید با قانون جدید

  چالش جدید بانک مرکزی

   پای لرزان قانون جدید بانک مرکزی

   سایه روشن اجرای قانون جدید بانک مرکزی

آرمان ملی: بر اساس اخبار منتشره قانون جدید بانک مرکزی از خرداد 
ماه سال جاری در کشور اجرایی می شود و بر اساس آن بیش ترین تمرکز 
برای حفظ استقلال بانک مرکزی، افزایش نظارت بر بانک ها به منظور 
جلوگیری از ناترازی آنها، افزایش شفافیت عملکرد بانک مرکزی، حرکت 
در مسیر بانکداری اسلامی و... است. گروهی از کارشناسان ضمن ابراز 

امیدواری نسبت به نخستین گام برداشته شده در زمینه تغییر قانون 
یرساخت ها در  بانک مرکزی، نسبت به برخی از تناقض ها و فقدان ز
حوزه اقتصادی، اجرای قانون تغییریافته پس از حدود 5۰ سال را نیازمند 
بررسی های همه جانبه و پرهیز از تعدد قوانینی دانستند که به احتمال 

زیاد آن را در حوزه اجرا با تضاد و چالش هایی مواجه می سازد. 


